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Расписание     богослужений   / Timetable of   Services  

Friday 1 July
5.30 pm: Vigil for St John of Shanghai, the Wonderworker / Всенощное бдение накануне 
праздника свт. Иоанна Шанхайского, чудотворца

Saturday 2 July:   Patronal Feast / Престольный праздник  :   St John of Shanghai /   День     
памяти   Свт. Иоанна Шанхайского   
10.00 am: Hours, Liturgy and Procession (Blessing of Water at 8.30 am). Meal in Hall / 
Часы, Божественная литургия и крестный ход (в 8.30 – малое освящение воды). Общая 
трапеза.

3.00 pm: Vigil / Всенощное бдение

Sunday   3   July  
10.00 am: Hours and Divine Liturgy / Часы и Божественная Литургия 

Saturday 9 July
5.30 pm: Vigil / Всенощное бдение

Sunday 10 July
10.00 am: Hours and Divine Liturgy / Часы и Божественная Литургия 
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PLEASE NOTE THAT THE NEXT SERVICE AFTER SUNDAY 10 JULY IS ON 
SATURDAY 6 AUGUST. IN CASE OF EMERGENCY, PLEASE CONTACT ME ON 

00 33 240 283 791

СЛЕДУЮЩЕЕ     БОГОСЛУЖЕНИЕ     ПОСЛЕ   10   ИЮЛЯ     СОСТОИТСЯ     В   
СУББОТУ   6   АВГУСТА  .   В СЛУЧАЕ КРАЙНЕЙ НЕОБХОДИМОСТИ ЗВОНИТЕ   

МНЕ НА НОМЕР 00 33 240 283 791

Saturday   6   August  
5.30 pm: Vigil / Всенощное бдение

Sunday   7 August  
10.00 am: Hours and Divine Liturgy / Часы и Божественная литургия 

Saturday 13   August  
5.30 pm: Vigil / Всенощное бдение

Sunday   14 August  
10.00 am: Hours and Divine Liturgy / Часы и Божественная литургия 

Thursday 18     August  
5.30 pm: Vigil of the Transfiguration of Our Lord / Всенощное бдение праздника 
Преображения Господня 

Friday 19 August:   The Transfiguration / Преображение Господне   
10.00 am: Hours and Divine Liturgy / Часы и Божественная литургия. Blessing of apples 
and fruit / Освящение яблок и фруктов.

Saturday 20 August
5.30 pm: Vigil / Всенощное бдение 

Sunday 21 August
10.00 am: Hours and Divine Liturgy / Часы и Божественная литургия 

Saturday 27 August
5.30 pm: Vigil of the Dormition of the Mother of God / Всенощное бдение праздника 
Успения Пресвятой Богородицы

Sunday 28 August:     The Dormition of the Mother of God /   Успение Пресвятой   
Богородицы
10.00 am: Hours and Divine Liturgy / Часы и Божественная литургия 

Baptisms in June:

4 June: Iyan Ralitsov Enev
11 June: Nikolai Ursu (No. 200)
11 June: Ana Pitigoi
11 June: Paula Pitigoi



18 June: Maxim Ulitin
18 June: Denis Karklins
18 June: Kirill Kovaliev

Church News
Relic of St Anna, the mother of the Mother of God
Our Italian friend Angelo Sancassini has kindly donated to us a small relic of St Anne, which 
has been passed down in his family for generations. It is in the right hand relic chest in the 
Church. May God bless you for your generosity!

Thank you to Dan
We would like to thank Dan, our Romanian singer, who has a steam-cleaning business. On 
mid-June he spent many hours cleaning all the Church carpets for us. We are very grateful to 
him.

Painting of Doors
We had the three sets of double blue front doors of the Church repainted this month

New Church in Norwich
On Wednesday 29 June Fr Andrew hired a lorry and went to Norwich to set up the iconostasis 
in the new church there. The first service should be held in August.

New Floor?
In June we had a company look at the Church floor. They believe that beneath the old plastic 
tiles (400 square metres) there is a lovely wooden floor. If there is, it would cost £12,000 to 
have the old tiles taken up and the floor restored. Any ideas or suggestions?

Church Gardens
We  have  again  received  several  compliments  on  the  gardens.  Please  go  and  thank  our 
caretaker and gardener, Paul Hopkins and his wife Jean at No 69 (opposite the Church). They 
deserve it!

Baptisms in June:

4 June: Iyan Ralitsov Enev
11 June: Nikolai Ursu (No. 200)
11 June: Ana Pitigoi
11 June: Paula Pitigoi
18 June: Maxim Ulitin
18 June: Denis Karklins
18 June: Kirill Kovaliev

«МАТЕРЬ БОЖИЯ МЕНЯ ПЕРЕКРЕСТИЛА»
Виктор Чередниченко

Вот уже в течение многих лет в рамках проекта «Они защищали Отечество» Сергей  

Галицкий  собирает  рассказы  и  свидетельства  участников  афганской  и  кавказских  
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военных кампаний. Уже вышли три части книги «Из смерти в жизнь…», в которых  

собраны достоверные свидетельства помощи Божией нашим воинам. Представляем  

нашим читателям одно из таких свидетельств.

Сергей Галицкий

От составителя

Весной 2012 года я в первый раз услышал об удивительном событии: в ночь с 10 на 11 

мая  1986  года  в  Кабуле,  в  расположении  103-й  дивизии  ВДВ,  произошло 

явление Пресвятой  Богородицы.  Поверить  мне  в  это  было  очень  трудно.  Посудите 

сами: мне рассказали, что простому советскому солдату-десантнику прямо перед боем 

явилась Сама Пресвятая Богородица и благословила его! А через несколько часов в 

страшном  бою  старшина  Виктор  Чередниченко  не  просто  выжил  –  он  спас  своих 

товарищей и стал единственным солдатом 103-й дивизии ВДВ, удостоенным высшей 

боевой награды Советского Союза – ордена Боевого Красного Знамени.

Несколько месяцев я не мог записать рассказ Виктора Чередниченко о том, что именно 

тогда  произошло в палатке  в  три часа  ночи.  Обстоятельства  складывались  так,  что 

никакие  мои  усилия  не  приводили  к  результату.  Но  когда  ко  мне  уже  стало 

подкрадываться уныние, всё устроилось как бы само собой. И произошло это в день 
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праздника Успения  Пресвятой  Богородицы –  28  августа  2012  года.  Запись  рассказа 

Виктора  Чередниченко  сделал  насельник  Свято-Пантелеимонова  монастыря  Святой 

Горы Афон по благословению духовника монастыря иеромонаха Макария.

Я лишь представляю свидетельство Виктора об этом событии.

***

Рассказывает старшина Виктор Михайлович Чередниченко:

– В Афганистан служить я попал в 1984 году. Перед этим прошел курсы парашютистов, 

потом три с половиной месяца служил в Фергане в 7-й разведроте учебного полка ВДВ. 

Из  Ферганы  нас,  восьмерых  разведчиков,  срочно  послали  осваивать  новые 

бронированные  машины  –  танки  Т-62Д  (модификация  танка  Т-62,  оснащенная 

комплексом активной защиты «Дрозд». Принят на вооружение в 1983 году. – Ред.). А 

потом отправили в Кабул, в 103-ю дивизию ВДВ, в отдельный танковый батальон.

В Афганистане я постоянно ощущал помощь Божью. Но было это не по моим каким-то 

заслугам, а по молитвам моей мамы. Когда я был маленький, мама, когда заходила в 

комнату, всегда крестила нас с сестрой. А сестра у меня была в школе комсоргом. Она 

возмущалась:  «Мама,  что  ты делаешь?!»  Помню: мама меня перекрестит,  и  мне на 

душе спокойней. Перед тем, как мне уходить в Афганистан, мама дала мне написанную 

на бумажке молитву.  Я ее храню до сих пор.  А вот крестиков в Афганистане из-за 

замполитов мы не носили.

Со второго удара дверь вывалилась. И тут слышу непонятный щелчок! 

Оказалось, что «духи» поставили растяжку

Прежде всего, я вспоминаю два случая, когда я точно должен был погибнуть. Однажды 

мы пошли на Вардаг. Меня послали проверить кишлак. Со мной был Петр Кораблёв. Я 
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подошел  к  дверям,  толкнул  –  закрыты.  Как  и  положено  бодрому  и  физически 

здоровому десантнику, я пнул в дверь ногой. Со второго удара дверь вывалилась. И тут 

слышу непонятный щелчок!  Оказалось,  что  «духи»  поставили растяжку.  Петя  тоже 

услышал этот щелчок, хотя стоял метрах в четырех от двери. Он прыгнул, сбил меня с 

ног и накрыл собой. Взрыв!.. Потом выяснилось, что маме в этот день снилось, что я 

пришел домой и постучался в окно. Она проснулась, открывает окно. А там стою я: без  

ног, но живой. Причем видела она меня как будто наяву…

9 мая 1986 года к нам в дивизию приехал Иосиф Кобзон. После выступления я вышел 

на сцену, подарил ему панаму, пожал руку. Он в микрофон говорит: «В Союзе, если 

придете  на  мой  концерт,  скажите  пароль  “Кабул”.  Вас  пропустят  бесплатно».  И 

действительно, через пятнадцать лет я пришел на его концерт, сказал пароль – и меня 

пропустили. Он оказался человеком, который слов на ветер не бросает.

После концерта мы пришли в палатку, легли. Гитара, песни… Мы отслужили уже два 

года, уже дембеля. Но уехать я пока не мог – ждал партбилета,  который, исходя из 

опыта  других  вступавших  в  партию  в  Афганистане,  должен  был  прийти  только  в 

августе.

Тут  в  палатку  заходит  капитан  Яренко,  начальник  политотдела  полка.  Говорит: 

«Виктор,  тут  такая  ситуация…  Идем  на  войну,  нужны  два  дембеля».  Отвечаю: 

«Товарищ капитан! Павел Грачев, командир дивизии, сказал: дембелей не брать!» Не 

могу объяснить  почему,  но очень  часто гибли именно дембеля.  (Мой земляк,  Саша 

Корниенко, 10 апреля 1986 года написал маме письмо, что 18 апреля он должен быть 

дома. Тут – срочная война. Он пошел и погиб. Осколок попал прямо в сердце. Пришел 

гроб, его похоронили. А потом уже пришло его письмо…)

Капитан без слов развернулся и собрался уходить. Но тот, кто воевал в Афганистане,  

знает,  что у каждого там был определенный авторитет.  И если кто-то,  прикрываясь 

болезнью или еще чем-то, увиливает от войны, то его не уважают. Поэтому вдогонку 

спрашиваю капитана: «Где будет операция?» Он развернулся и говорит: «Там, где твой 

земляк погиб, Корниенко. На Чирикаре». И я понял, что смалодушничать, отказаться – 

это значит предать память своего друга. Говорю капитану: «Я пойду». Он: «Надо еще 

одного».  Оглянулся  –  все  ребята  в  палатке  молчат…  И  тут  Саша  Саникович  из 

Белоруссии говорит: «Я с тобой пойду».

Ночью с 10 на 11 мая 1986 года мне снится сон: я  бегу и вижу маму. Она едет на 

«Волге» с моей сестрой. Я пытаюсь их догнать и кричу: «Мама, мама!..» А они едут 

дальше,  не  слышат меня.  Тут я спотыкаюсь,  падаю и разбиваю себе всё  лицо.  Вся 

челюсть с зубами падает мне в руки. Кровь льется… Я проснулся, посмотрел на часы: 

3  часа  ночи.  Пришла  четкая  мысль:  «Всё,  это  будет  моя  последняя  война.  Я  там 

останусь…» И тут же подумал: «Эх, как бы хотелось маму увидеть…»

Вдруг зашаталась, зашевелилась палатка – и входит Женщина в темно-

фиолетовом монашеском одеянии
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Вдруг зашаталась, зашевелилась палатка. У меня аж мурашки по коже побежали. И тут 

в  палатку  входит  Женщина  в  темно-фиолетовом  монашеском  одеянии.  Невероятно 

красивая,  не  могу  даже  описать,  насколько  красивая.  Это  была  какая-то  особая, 

внутренняя  красота.  В  ней  нежность,  любовь…  Женщина  не  сказала  ни  слова. 

Подошла к моей постели, перекрестила меня один раз. Я смотрю ей в глаза, Она тоже 

смотрит  мне  в  глаза.  Второй раз  меня  перекрестила.  А справа  от  меня  спал  Костя 

Шевчук. Я его бужу, говорю: «Костя, Богородица, Божья Матерь пришла!» Он глаза 

открыл,  посмотрел,  никого  не  увидел.  И  говорит:  «Витя,  тебе  же  на  войну  скоро. 

Ложись,  спи…»  Женщина  постояла  немного,  перекрестила  меня  в  третий  раз.  И 

тихонько, как бы плывя, вышла из палатки.

У  меня  на  душе  облегчение.  Я  понял,  что  я  буду  жить.  А  через  30  минут  зашел 

посыльный  и  говорит:  «Виктор,  вставайте!  Идем  на  операцию».  И  мы  пошли  на 

Чирикар…

В колонне было 40 единиц техники. Впереди шел БТС (бронированный тягач. – Ред.), 

за ним шла разведка. Потом – командир роты Чернышёв. Следом за Чернышёвым – я. С 

нами еще тогда был Бочаров, заместитель командира дивизии.

Заехали  в  сам  Чирикар.  И вдруг  у  меня  сжалось  и  ёкнуло  сердце.  Обычно  особое 

дембельское  чувство  меня  не  подводило.  Я  понял:  сейчас  что-то  будет.  И  тут 

происходит  подрыв  первой  машины!  Почти  сразу  вслед  за  этим  подорвали  и 

последнюю машину. Получилось, что всю нашу колонну плотно зажали в кишлаке.

У нас два «двухсотых», два «трехсотых» (убитые и раненые. – Ред.). По рации вызвали 

вертолет.  «Вертушка» начинает садиться  прямо в  поселке.  И в  этот момент у  меня 

опять ёкнуло сердце! Я, хоть и был командиром танка, пересел на место заряжающего, 

к ДШК (крупнокалиберный пулемет. – Ред.). Наводчику говорю: «Наведи пушку на то 

место, куда садится вертолет». Там рядом был дувал. Наводчик пушку на него навел.



Начался такой невероятный обстрел со всех сторон! Непонятно, где свои, где 

чужие…

Вертолет  забрал  убитых  и  раненых  и  стал  подниматься  вверх.  И  тут  из-за  дувала 

высовывается  треножник  с  ДШК  и  начинает  целиться  прямо  в  лобовое  стекло 

вертолета!  Я  практически  мгновенно,  не  запрашивая  у  командира  подтверждения, 

командую: «Огонь!» От дувала и ДШК ничего не осталось, снаряд разнес всё в клочья. 

Тут вижу, что справа, напротив танка Чернышёва, выбегает «душара» с гранатометом и 

целится прямо в нас! Всё решили какие-то доли секунды – мы смотрели с ним друг 

другу глаза в глаза. Он нажать на спуск не успел, я снял его из ДШК. И тут начался 

такой невероятный обстрел со всех сторон! Непонятно, где свои, где чужие… Кричу по 

связи, чтобы сдвинули подорвавшуюся машину. Машину сумели сдвинуть, мы вышли 

на открытое место. Но тут снова обстрел!

В этом бою мы расстреляли весь боекомплект. Не осталось ни одного снаряда в танках, 

ни одного патрона в автоматах…

Утром вернулись в часть. Ко мне подошел заместитель командира дивизии Бочаров. 

Говорит: «Сынок, я всё видел. Фамилия?» – «Старшина Чередниченко, 3-я рота». Он 

похлопал меня по плечу и ушел.

На следующий день начальник политотдела полка Яренко мне говорит: «Виктор, вас с 

Саниковичем  срочно  вызывают  в  политотдел  дивизии!»  Мы  с  Сашей  пошли  в 

политотдел. Там нам выдали партбилеты и сразу отправили в Союз. 13 мая 1986 года я 

был уже дома и наконец-то увидел свою маму…

Мы  с  ней  пошли  во  Владимирский  собор.  Старенький  священник,  отец  Николай, 

внимательно посмотрел на меня и говорит: «Сынок, запомни! Твоя мама тут два года 

практически каждый день на коленях просила, чтобы ты остался живым…» Именно 

тогда я понял, что молитва матери может вымолить со дна ада.

Мне очень хотелось найти тот образ Божьей Матери, который я видел в палатке. Мы с 

мамой объехали все храмы, да и вообще всё, что только можно было объехать. В одном 



месте мне показали икону, где собраны много образов Божьей Матери. Но ту, которую я 

видел, я так тогда и не нашел…

Афонский храм. Темно, свечи… Поворачиваю голову и… вижу Божью Матерь в 

том образе, как я Ее видел в палатке!

В 1992 году отец Роман, мой духовный отец, благословил меня поехать на Афон. Я 

встретил там чудных людей, просто ангелов во плоти! Как-то стою храме. Темно, свечи 

вокруг горят… Поворачиваю голову и… вижу Божью Матерь в том образе, как я Ее 

видел в палатке! Я упал на колени, у меня покатились слезы. Это были первые слезы в 

моей жизни. Я был очень жестким, никогда такого со мной не было. И тут образовалась 

в моем жестокосердии первая трещина. Как скорлупа от ореха, от моего сердца стало 

это жестокосердие отваливаться. И внутрь прошел свет…

Я подошел к иконе, обнял ее и говорю: «Мама!..» Мне так не хотелось ее отпускать!.. 

Это было похоже на то, как будто ребенок потерял свою мать и вновь нашел ее. И тогда 

отец  Макарий  из  Пантелеимонова  монастыря  Афона  завел  меня  в  свою  келью  и 

благословил этой иконой. Я взял ее в руки и долго-долго не выпускал…

Я могу рассказать про Афганистан очень многое.  За полтора года службы я  только 

подрывался пять раз: и на фугасах, и на противотанковых минах. Пережить подрыв 

очень трудно. Гудит голова, звенит в ушах, не можешь ничего сказать, тошнит. Но ты 

живой… И понимаешь, что это чья-то рука тебя спасает,  чья-то сила помогает тебе 

выжить. Именно поэтому я свидетельствую о силе материнских молитв и о помощи 

Божьей по этим молитвам.  Благодаря этой помощи я  выжил сам и выжили многие 

ребята. Я никогда не отойду от православной веры. Призываю веровать, ибо Бог есть 

всё!
Виктор Михайлович Чередниченко

Предисловие и подготовка текста Сергея Галицкого
Серия книг Сергея Галицкого “Из смерти в жизнь”

22 июня 2016 г.

P.S. Сейчас Сергеем Галицким готовится к печати четвертая книга серии «Из смерти в 

жизнь…»,  затрагивающая  сложнейшие  вопросы,  которые  ставит  перед  совестью 

человека война. В книгу, которая должна выйти в двух томах, войдут рассказы Героев 

России  Владимира  Недобежкина,  Андрея  Шевелёва,  Алексея  Махотина,  Юрия 

Ставицкого,  кавалера  трех  орденов  Мужества  и  ордена  Красной  Звезды  Игоря 

Срибного  и  многих  других.  Для  того  чтобы  книга  вышла  в  свет,  нужно  собрать 

недостающую  сумму,  чему  может  поспособствовать  любой  желающий,  перечислив 

деньги  на  специально  открытой 
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Nikita Popov
After getting married, newlyweds always dream and hope that the Lord will bless their family 
with children. But a year, five, ten years pass and the long-awaited pregnancy does not occur. 
What should a couple do in this situation? Beyond all doubt, they should keep praying. But 
do they need to do anything else and should they have recourse to modern medicine? And are 
all popular contemporary assisted reproductive technologies, such as extracorporal (in vitro) 
fertilization, acceptable for Orthodox Christians? Pastors of the Russian Orthodox Church 
answer these questions.

“The main thing for Orthodox Christians is a pious life”

Igumen Luka (Stepanov).

    Igumen Luka (Stepanov):

“The Lord does not tell us “to do something” if we are childless. Being a natural consequence 
of spouses’ sexual intercourse, children bring joys and problems, plans and disappointments, 
self-sacrifice and the comfort of mutual love to their parents’ lives. But the main thing in life 
is to obtain eternal salvation. This is not basically dependent on the presence or the absence 
of children, but means, given all our human predispositions for the birth of children, that our 
priority  must  be  trust  in  Divine  providence,  whose  course  defines  all  our  earthly 
circumstances, which are not dependent on us.”

http://www.pravoslavie.ru/english/91192.htm
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Archpriest Oleg Stenyayev.

Archpriest Oleg Stenyayev:

“Many saints were born of elderly parents. They were literally “obtained by prayer” of many 
years. Moreover, they did not inherit passions, particular to young age, from old parents.”
“In vitro fertilization technology is a gross interference in the mystery of child-bearing”

Archpriest Pavel Gumerov.

Archpriest Pavel Gumerov:

“If the Lord does not grant children, then a family should hope and wait patiently, not losing 
heart. Today many people are not very healthy, that is why there are often no children even 
after several years of marriage. It is necessary to pray and fast in this case. Spouses should 
pray to the Righteous Joachim and Anna, or to the Right-Believing Peter and Febronia of 
Murom. Believers can also make pilgrimages to Mt. Athos and other holy sites. Prolonged 
childlessness can mean a sort of test of the spouses’ feelings, how strong their mutual love is. 
If a person achieves everything very easily, if the Lord grants him all “for nothing”, then he 
usually does not appreciate it that much. And if people are bound by some mutual trouble, 
then they get closer to each other, their love gets stronger after overcoming this misery. As for 

http://www.pravoslavie.ru/english/82453.htm


in vitro fertilization (IVF) which is recommended as an assisted reproductive technology, in 
reality it is a gross interference in the mystery of conception and child-bearing. And we are 
aware that the Jubilee Council of Bishops of ROC in 2000 forbad Orthodox Christians to 
resort to this technology, though some slyly interpreted it as a blessing to have recourse to 
other kinds of artificial insemination. But the Council declared point-blank that all kinds of 
extracorporal  fertilization  that  presuppose  preparation,  conservation  and  subsequent 
destruction of embryos are unacceptable from the Orthodox Christian point of view. In vitro 
fertilization always presupposes destruction of embryos—that is, killing them.
Let us recall what this technology is like. First a woman’s superovulation is stimulated in 
order to release as many eggs as possible (up to 20). Next, several of them, the strongest  
ones, are selected, inseminated by the husband’s sperm and placed into a special incubator for 
several days. After that several eggs are transferred into the woman’s uterus while the rest are 
frozen – these will later be used either by the same parents or by other couples. So it is a kind 
of a “conveyor” of the “reproduction” of children. And an immense amount of money is 
made on this business: just one IVF attempt with all its procedures in Moscow is worth a  
minimum of 150,000 rubles (c. 2,354 USD). And I know, for example, people who made ten 
to  fifteen  attempts  without  result.  IVF  does  not  guarantee  the  best  result  at  all!  This  is 
building your business on someone else’s tragedy rather than treatment of infertility.
And now let  us  imagine that  all  the embryos transferred to the uterus begin to  develop. 
Several of them were implanted so that at least a part of them might develop. What happens if 
all begin to develop? The “extra”, or “undesirable” embryos are “reduced”, that is, they are 
removed surgically – in other words, an abortion is performed. Thus IVF involves destroying 
fertilized embryos that are already living babies with souls. In the end a person who resorts to 
IVF resorts to an abortion! There is also a sly trick: some medical centers offer “IVF for 
Christians”.  They  offer  stimulating  a  partial  superovulation,  getting  a  small  number  of 
embryos and using all of them instead of transferring a larger number of embryos into uterus 
and removing a part of them. But the heart of the matter is the same here! The idea of IVF is 
absolutely godless by its nature. A person thus takes the liberty of acting as God the Creator  
and interfering  in  the processes  inside  a  mother’s  organism that  should  always remain a 
mystery. 
Another question: Why should impregnated eggs develop in an incubator for several days? It 
is done in order to detect any pathologies, especially genetic defects. A law was signed by our 
Health Care Minister, which reads that if there is a risk of developing pathologies an embryo 
should not be implanted. Such embryos are killed. Not to mention the fact that IVF causes a 
greater number of miscarriages and undeveloped pregnancies, and more premature babies are 
born. Unfortunately, there are almost no statistics regarding the health of “in vitro babies”. 
Why? Because it is a business, a “corporate conspiracy”. There is information, but it is not 
disclosed. However, some information is becoming known. Thus, according to the famous 
geneticist Yuri Petrovich Altukhov (1936-2006, an Orthodox Christian), up to twenty percent 
of in vitro babies have mental pathologies! There is another problem: as an egg enters the 
womb, it is met by a million sperm cells and only one, the strongest of them, fertilizes it. But 
IVF can be done using even a very weak sperm cell from the husband. If the sperm material  
is of a poor quality, what will such children be like? So, an Orthodox answer is the following: 
praying and waiting. And if the Lord does not grant you a child, then you should do what  
Russians  (and  other  peoples)  did  from  time  immemorial:  to  adopt  a  child  from  an 
orphanage.”
“We must accept the Lord’s will”



Priest Valery Dukhanin

Priest Valery Dukhanin:

There  are  the  incomprehensible  mysteries  of  the  Providence  of  God  Who cares  for  His 
people. When Rachel, wife of Patriarch Jacob, rebuked her husband: ‘Give me children, or 
else I die’, he answered: ‘Am I in God’s stead, who hath withheld from thee the fruit of the 
womb?’ (Genesis  30:1-2).  A child  is  a  gift  of  God.  And if  the Lord  does  not  grant  you 
children, this means that it is according to His Providence, which we should accept instead of 
losing heart and thinking that our life has ended. Venerable Paisios of Mt. Athos paid special  
attention to this. He knew examples when people who longed for a baby resorted to IVF or 
adopted other parents’ children but later became convinced that the Lord had cared for them 
(not granting them children) for their good.
One should know where to stop and should not try to have a baby “at all costs”—it is better  
to heed the voice of Divine providence. If the Lord does not send us children, then it is to 
Him we should turn. There are many examples when children were granted after zealous 
spiritual labors: prayers, fasts and works of mercy. The Lord tests parents as to whether they 
are ready to accept a baby as a gift of God rather than a “product” of medical technology 
innovations. Of course,  the causes of childlessness may vary.  Sometimes it  is  a result  of 
parents’ sins that they committed in their youth. According to research, seventy percent of 
women in Russia who cannot conceive a baby suffer from the consequences of abortions. 
Some types of contraception affect the reproductive function as well. In this case a person 
made himself unable to have children. It is really an absurd situation: first you do all your 
best to make yourself unable to have children and then you are ready to go to all lengths—
even surrogate  motherhood—in order  to  have  children.  First  of  all,  such people  need to 
repent, to wash away the spiritual causes of barrenness, and then to wait for the Lord’s will.
Though  there  can  also  be  a  different  situation.  Pious  spouses  lived  according  to  God’s 
commandments all their life but were unable to conceive due to their poor health. In this case 
they need to resort to the help of medicine and use all acceptable methods, entrusting the 
result to the hands of God. Each case is individual. An experienced confessor sees that it is 
better for one person to be alone, without children, and for another person it would be best to 
have children and get absorbed in sacrificial love for them. Some people would not benefit 
from adopting a child from an orphanage as they lack elementary patience, tenderness and 
affection, while for others an adopted child becomes a true beloved family member and the 
Lord blesses  such families.  I  know unmarried women who never  had a  family and who 



adopted children (usually two children: a brother and a sister) from an orphanage and became 
excellent mothers for them.
Let me tell you a story. One of my acquaintances named Eugenia married at twenty-five and 
she had no children with her husband for following five years. She visited many doctors and 
went to a family planning center which was packed with suffering barren women. Eugenia 
saw  that  examination,  diagnosing  and  treatment  involved  spending  tremendous  sums  of 
money,  but  all  in  vain,  and  then  doctors  suggested  IVF.  Familiarizing  herself  with  IVF 
procedure, she realized she would never resort to it—there was a protest inside her though 
she was still not a churchgoer. The fact is that IVF is a flagrant manipulation of human life: 
embryos  are  prepared,  fertilized  and  then  transferred  into  the  mother’s  uterus,  while  the 
“unnecessary” ones are destroyed—in other words, an abortion is performed. Eugenia learned 
about miraculous healings at church when people after many years of infertility became able 
to  have  children.  Thus  she  concluded  that  children  are  sent  only  by  God.  Through  her 
infertility the woman converted to the Orthodox faith, and her husband was baptized too. 
Eugenia confessed and took Communion, began to read the canons of repentance and prayers 
for children.
Finally  she  heard that  there  was a  holy well  with a  bathing hut  near  the  St.  Paphnutius  
Monastery in Borovsk (a town in the Kaluga region to the south-west of Moscow) the water 
of which had healing properties. They made a pilgrimage to Borovsk where she bathed and 
two weeks later she already had a positive pregnancy test result. And the woman had not been 
able to become pregnant for five years! After visiting the holy well Eugenia had a dream in 
which she was carrying a basket with a baby inside it. She asked the baby, “What is your 
name?,” and it answered: “Daniel.” Although during examinations and ultrasound scanning 
she was told that she was expecting a girl, Eugenia gave birth to a boy whom she named 
Daniel.
Once while Daniel was at nursery school she suddenly felt unwell and started bleeding. It 
turned out that she had been pregnant but there was a miscarriage. Doctors said that she was 
having a complication, that some surgery was needed, otherwise she would not be able to 
have more children—only if through IVF. Her confessor prayed and told her not to have a 
surgery and blessed her to give birth to a girl.  A month later she became pregnant to the 
doctors’ great  shock.  She  finally  gave  birth  to  a  girl  whom they  named  Anastasia.  And 
Eugenia became absolutely convinced that children are granted us by God alone and it is to 
Him that we ought to turn first of all. Generally speaking, any undertaking is only good when 
it is in line with the will of God. And the will of God cannot be revealed that soon. If spouses 
with due zeal address their requests to the Lord in their prayers and get their confessor’s 
consent in regard to their desires, then the will of God will surely be revealed and they will 
understand what to do: to wait for a miraculous help from God, to undergo medical treatment, 
or to adopt a child from an orphanage.”
“You shouldn’t be guided by emotions only: you need to show discretion and prudence”



Priest Dimitry Shishkin

Priest Dimitry Shishkin:

“Undoubtedly, absence of children in a family is a reason to begin a more serious and sober  
Christian life and pray hard for children. One should show great patience here, and the Lord 
sometimes rewards for this constant patience and good works, so couples may have children 
even after three, five and more years of infertility. This is a real joy and abundant mercy! And 
parents who manage to conceive a baby in such conditions know perfectly well the high price 
and meaning of motherhood and fatherhood. But they should not rest on their laurels and 
make something like an idol, “the center of the universe” of their priceless child. It even can 
be called a crime against God because the Lord grants you a child so that you should raise 
him a Christian, not a selfish person who thinks that the whole world revolves around him. 
That is why it would be better if families had many children…
But if a family has no children in spite of their efforts in piety and prayer for many years,  
then sooner or later they will ask, “Where is the limit of waiting?” And where is the will of  
God? Should they wait on with patience and humility, turn to medicine, or adopt a child? It  
seems to me all should be done with reasoning and spiritually, that is, with prayer and advice 
of the family’s confessor, because there are different people, different circumstances. Some 
should show special humility and patience (their faith allows them to do that); others, on the 
contrary, should go to doctors, undergo examinations and accept their medical aid – since 
doctors were created by God, this profession exists for our good and it is not a sin to seek  
their  aid.  But  here discernment  is  needed:  we are well  aware that  some modern assisted 
reproductive  technologies  openly  contradict  the  Lord’s  commandments.  So  one  take 
maximum  care  here  and  not  “step  over  the  line”.  Some  families,  according  to  their 
inclinations and predispositions, are in turn called to adopt the unhappy children who are left 
bereft of mothers and fathers to love them and care for them. And we know such families  
where there are several adopted children and they make a genuine large family together with 
their foster parents. It is a good, holy undertaking, but you should not be guided only by 
(often  passing)  emotions—discretion  and  prudence  are  needed  too;  remember  that  your 
decision  to  adopt  is  a  great  responsibility,  so “stepping back”  will  be  akin  to  the  sin  of 
betrayal. May the Lord keep you from all this! That is why you need to ask your confessor’s 
advice in this situation, to pray hard and to take a sober view of things.”



“To do all only with the help and blessing of God”

Priest Igor Silchenkov

 Priest Igor Silchenkov:

“Put  on  the  whole  armor  of  God”  (Eph.  6:11),  Apostle  Paul  says.  Hope  and  wait  with 
patience, pray and fast (but only with the blessing of a priest). And, of course, one can adopt 
children from an orphanage. “And whoso shall receive one such little child in My Name 
receiveth Me” (Mt. 18:5), the Lord says. However, it  is not a good idea to resort to IVF 
because  it  contradicts  our  very  nature.  The  Lord  gave  us  another,  natural  method  of 
conception and bearing children and it fits us the most. It is no good “speeding up events” 
and resorting to IVF because that is an interference in God’s Providence. All good things, 
including children, are sent to us by God and only in their good time, when it is the best 
moment  for  us.  On  account  of  our  self-will  and  sinfulness  we  are  often  unwilling  to 
understand and accept  it.  So in  haste  we are trying to  do the same things that  the Lord 
Himself does for us. And our own results are always incomparably worse than the Lord’s. 
For, our Heavenly Father is  holy and blameless, while we are ourselves weak, blind and 
sinful. So do not undertake anything on your own, but do all things only with the help and 
blessing of God, which, first of all, can be found and received in the Church and through the 
clergy. In the Old Testament, the Prophet Abraham and his wife Sarah did not have children 
for many years, but the Lord granted them a son—the Holy Prophet Isaac. And by then they 
had reached the age when people cannot have children physiologically any more. And the 
Righteous Joachim and Anna had been barren for many years until God provided them a 
child—the  Most  Holy  Mary  Mother  of  God:  “More  honorable  than  the  Cherubim,  and 
beyond compare more glorious than the Seraphim”, as the Holy Church glorifies Her. And 
Righteous  Zacharias  and  Elizabeth  were  blessed  with  a  long-awaited  son—St.  John  the 
Baptist. “Verily I say unto you, Among them that are born of women there hath not risen a 
greater than John the Baptist” (Mt. 11:11), the Lord proclaims. And it was because they lived 
according to the will of God all their lives, they put the will of God above their own human 
will and their human desires.
And we should try to imitate them in this. And then we will give birth to future saints too; we 
will live in holiness and see numerous miracles of God. And we will see the main miracle—
that God is the endless, perfect, merciful, self-sacrificing and saving Love. This Love leads us 



to the eternal and endless bliss in the Heavenly Kingdom together with all the saints who 
have pleased God through the ages. Amen.”

Priest Maxim Gorozhankin

Priest Maxim Gorozhankin:

“If the Savior does not grant us children, we need to turn to Him with a fervent prayer. And 
the  Church  knows numerous  examples  when  God answered  sincere  prayers  and  blessed 
parents with the conception of a baby. If childless spouses were never married in church, then 
it is important that they do so. All the prayers of the sacrament of Church wedding contain 
petitions of bestowing children on a couple, and the grace to rear them.

A pilgrimage to relics of one or another saint of God may also be to the benefit of married 
couples. But they should not think like this: “Now we will go to Blessed Matrona of Moscow 
to pray, and when we have our child we will stop going to church.” There is some temptation 
here as well. So if we turn to the Lord, our prayer should be something like this: “Lord, grant  
us a child by Your grace; and we will devote our lives to You and will raise our baby in the 
Orthodox faith.” If people think this way, the Lord will not abandon them without His mercy 
and will answer their prayer.”

Prepared by novice Nikita Popov
Translation by Dmitry Lapa
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